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Doi copii din oraşul Otaci nu pot 
merge la şcoală din cauza lipsei 
documentelor de identitate. 
Este vorba despre Alexandru şi 
Casandra, care ar fi trebuit să 
meargă în clasa a V-ea. Natalia 
Codrean, mama copiilor, spune 
că întreaga familie nu deține 
documentele necesare, motiv din 
care nu poate beneficia nici de 
serviciile de asistență socială.

Casandra are 13 ani, dar nu știe nici a 
scrie, nici a citi, pentru că nu a fost nicioda-
tă la o școală. Ea regretă că ceilalți prieteni 
pot să frecventeze studiile, iar ea este nevo-
ită să o ajute pe mama acasă, ca să îngrijeas-
că de frații și surorile mai mici. Casandra 
promite să învețe, dacă va reuși să obțină 
actele necesare de identitate, dar cel mai 
probabil, va trebui să meargă în clasa întâi 
abia la anul viitor, când va împlini 14 ani. 
Direcția instituției de învățământ din locali-
tate a refuzat să înregistreze copiii la studii, 
neavând documentele necesare. În rezulta-
tul reformei de învățământ, prin care studi-
ile fiecărui copil trebuie să fie finanțate per 
elev de circa 6.500 lei anual, în școlile unde 
preponderează comunitatea de romi, ca cea 
din Otaci, vin tot mai puțini copii la școală.

Natalia Codrean, la cei 33 de ani, nu 
are nici certificat de naștere, nici buletin. 
A ajuns în Moldova împreună cu mama sa 
vitregă, fără acte de identitate. Autoritățile 
orașului Crasnoiarsk din Federația Rusă au 
reușit să identifice și să constate nașterea 
celor doi copii la maternitate, nu și nașterea 
mamei lor, care a fost de mică abandonată 
de părinți.

De zece ani, timp în care se află pe te-
ritoriul Republicii Moldova, așa și a rămas 
fără acte de identitate. Mai mult, aici s-au 
mai născut alți trei copii care ar fi trebuit să 
frecventeze grădinița, tot din același motiv. 
Unica soluție pentru femeie este de a merge 
în instanța de judecată ca să demonstreze 
că a fost născută și are cinci copii care mai 
urmează a fi documentați. Părinții adoptivi 
ai Nataliei sunt plecați de ani buni în Kaza-
hstan și nu s-au mai răspuns cu ea.

Sute de copii romi rămân nedocumentați, 
majoritatea provin din familii nevoiașe, 
arată unele rapoarte ale organizațiilor 
internaționale în Moldova. Perfectarea ac-
telor de identitate este o adevărată provo-
care pentru minoritățile etnice. Acesta este 
și unul din motivele pentru care romii sunt 
excluși de la susținerea socială din partea 
statului. Lipsiți de identitate, se află la o 
margine a societății.

Romii beneficiază de puțin sprijin 
din partea autorităților 
în privința documentării

Autor: NAtAliA GhilAşcu

www.discrimiNAre.md: 12 februArie 2015

Casandra, 13 ani din Otaci

Certificat
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Avocatul parlamentar al copilului, Ta-
mara Plămădeală propune într-o emisi-
une simplificarea procedurilor de docu-
mentare a copiilor la naştere, ceea ce ar 
contribui la îmbunătăţirea situaţiei la acest 
capitol. Specialiștii din cadrul direcțiilor de 
asistență socială și protecția familiei susţin 
că destul de problematică este documenta-
rea copiilor din familiile de romi, deoare-
ce majoritatea sunt născuți în Ucraina sau 
Federația Rusă, iar în instanțele de judeca-
tă nu are cine să-i reprezinte.

Bunăoară, autoritățile din orașul Otaci 
nu știau despre existența serviciilor de 
asistență juridică garantată de stat, care 
ar putea să le ofere sprijinul necesar. 
Reprezentanții Oficiului Înaltului Comisar 
pentru Drepturile Omului al ONU, într-o 
vizită în localitate, au inițiat comunicarea 
dintre cele două instituții, în speranța de 
a face primii pași spre a documenta circa 
cinci familii de romi, care s-au adresat la 
primărie pentru sprijin.

De obicei, copiii romi rămân fără acte de 
identitate din cauza schimbării frecvente a 
locului de trai al părinţilor. Procedura de 
documentare a copiilor poate dura circa 3 
ani, afirmă primarul orașului Otaci, Vasile 
Traghira.

Numărul real al copiilor neducementați 
nu se cunoaște, cum nu se ştie nici numă-

rul adulţilor care nu au putut beneficia de 
dreptul de a avea o identitate. Majoritatea 
acestora sunt supuşi unor diverse riscuri 
şi, frecvent, trec în categoria maturilor fără 
de identitate.

O mamă de origine romă din raionul 
Râșcani, satul Mihăileni cu greu își docu-
mentează cei trei copii, pentru că nici ea nu 
a reușit să-și perfecteze actele de indetita-
te. Motivul,  actele de stare civilă care sunt, 
în mare parte, pierdute. Unul dintre copii 
este născut în Cernăuți, iar alții în localita-
tea Strășeni. Copii Elenei Cebotari stau în 
aer, pentru că niciunul nu are adeverință 
de naștere sau alte documente care stabi-
lesc nașterea sau identitatea.

Femeia spune că autoritățile de la ma-
ternitatea de la Cernăuți i-au oferit un cer-
tificat de constatare a nașterii fetiței, însă 
l-a pierdut, iar de la maternitatea din orașul 
Strășeni nu i-au eliberat niciun document 
de constatare a nașterii celorlalți doi feciori 
în lipsa actului mamei de identitate.

Femeia mai spune că nici bani nu are 
pentru a merge să bată la diverse instanțel. 
În susținerea ei a venit mediatorul comu-
nitar, Elena Rădiță, însă cererea depusă de 
aceasta la Procuratura raionului Râșcani 
nici nu a fost admisă. Acesteia i s-a explicat 
ca să încerce să documenteze copiii prin 
căile de cunoștință ai romilor, așa cum 

Olga Cebotari, s. Drochia



ToleranTa
nediscriminare

respecT Buletin informativ anti-discriminare  ediţia nr. 1 (13) 4

această problemă nu este de competența 
Procuraturii.

„De doi ani tot încerc să documen-
tez copiii, însă nu ne reușește. Peste tot 
trebuie să ceri mila cuiva. Procurorul nu 
ne-a ajutat cu nimic pentru a face inter-
pelările necesare. Unica soluție ne rămâ-
ne Asistența Socială din raionul Râșcani, 
care a cerut să i se completeze o anchetă 
socială”, a afirmat Elena Rădiță. Însă res-
ponsabilii de la Secția Asistență Socială 
ne pot ajuta doar cu un ajutor financiar 
pentru a merge personal la maternitate ca 
să i se elibereze acest document.

Din cauza lipsei documentelor, 
copiii nu reușesc să meargă la școală, pen-
tru că nu au documentele necesare, totoda-
tă, abandonul copiilor romi pune în risc și 
finanțarea școlilor, care primesc 6.500 lei 
pentru educarea fiecărui elev.

În Republica Moldova sînt în acest mo-
ment cel puţin 340 de cazuri de copii fără 
documente. Copii care au fost înregistraţi 
la naştere, dar care nu au documente de 
identitate.

Olga Cebotari din orașul Drochia, îm-
preună cu întreaga familie de etnie romă, a 
ratat oportunitatea de a beneficia de ajutor 
social pentru perioada de iarnă din cauză 
că nu avea perfectat un document de iden-
titate. Împreună cu ceilalți frați și surori, 
care au o dizabilitate fizică, au fost nevoiți 
să se împrumute ca să supraviețuiască.

Vera Stati, asistentul social din Dro-
chia, a afirmat că abia în luna martie a 
fost posibil să obțină documentele nece-
sare, însă era prea târziu să beneficieze 
și de compensațiile sezoniere. „Eu le-am 

spus din luna iulie a anului trecut să pre-
gătească documentele, însă au întârziat, 
nu aveau transport ca să se deplaseze la 
oficiile teritoriale pentru documentarea 
populației”.

Romii şi persoanele cu dizabilităţi sunt 
printre cele mai discriminate grupuri din 
Republica Moldova. Romii cu dizabilităţi, 
probabil, se confruntă însă cu o discrimi-
nare dublă, fiind de etnie romă, şi având o 
dizabilitate. Refuzul de a acorda indemni-
zaţii de iarnă romilor cu dizabilităţi poate 
fi considerată o formă de discriminare, 
deoarece criteriile de eligibilitate pentru 
aceste persoane (cerinţele documentare) 
sunt prea excesive, ceea ce este o încălca-
re cel puțin a Pactului internaţional pri-
vind drepturile economice, sociale şi cul-
turale, consideră Veaceslav Balan, expert 
de la Centrul de Informare în domeniul 
Drepturilor Omului.

„Lipsa condiţiilor facile pentru docu-
mentarea romilor cu dizabilităţi, dar şi 
pasivitatea asistentului social în acest caz, 
încalcă şi art. 23 din Constituţia Republi-
cii Moldova (Dreptul fiecărui om de a-şi 
cunoaşte drepturile şi îndatoririle), care 
prevede că „Fiecare om are dreptul să i se 
recunoască personalitatea juridică”, fapt 
ce implică şi dreptul de a fi documentat”, a 
afirmat expertul.

În Republica Moldova există mii de 
persoane de etnie romă care așteaptă 
să fie documentați, perioadă în care nu 
pot să se bucure de drepturile sociale 
garantate de stat, precum ar fi obținerea 
unei indemnizații sau acces la alte servi-
cii sociale. 
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Din cauza că mama sa nu l-a 
tratat la timp, şi-a pierdut auzul. 
S-au născut pentru a suferi, au 
fost patru fraţi de la taţi diferiţi, 
ultimul a decedat la câteva luni 
de la naştere din cauza neglijenţei 
celei care i-a dat viaţă. Au 
locuit în diferite localităţi ale ţării, 
abandonând deseori şcoala, iar 
după ce mama lor a fost decăzută 
din drepturi au ajuns să trăiască în 
diferite centre de plasament. Acum 
învaţă din nou să zâmbească şi să 
creadă în oameni.

Într-o cameră luminoasă şi plină cu 
jucării, l-am găsit pe Gheorghiţă, un băiat 

de zece ani, care tocmai se întorsese de la 
şcoală. Am început să vorbesc cu el, însă 
băiatul, cu ochii mai mult în pământ, schiţa 
câte un zâmbet şi răspundea cu „da” sau 
„nu”. Gheorghiţă începe abia acum să ex-
ploreze lumea şi tot ce îl înconjoară, ne-a 
spus asistenta socială. „Când a fost adus la 
noi, nu vorbea, scotea doar nişte sunete”, 
ne-a relatat aceasta. Băiatul este hipoacuzic 
de mic, până la nouă ani a trăit într-o lume 
a sa. El s-a născut sănătos, însă, din cau-
za unor răceli şi infecţii netratate la timp 
a ajuns să-şi piardă auzul. Când se afla în 
Centrul de plasament „Casa Aşchiuţă” din 
Chişinău, i-a fost pus un aparat auditiv, iar 
acum învaţă să vorbească, să citească şi să 
cunoască lumea.

Neglijarea copilului este ignora-
rea voluntară sau involuntară a res-
ponsabilităților privind creşterea şi 
educarea copilului, fapt care pune în 
pericol dezvoltarea lui fizică, minta-
lă, spirituală, morală sau socială, in-
tegritatea lui corporală, sănătatea lui 
fizică sau psihică. Neglijarea poate 
lua următoarele forme: neglijare ali-
mentară, neglijare vestimentară, ne-
glijare a igienei, neglijare, neglijare, 
neglijare, neglijare în supraveghere. 
Cifre privind cazurile de abuz, neglijare, 
exploatare şi trafic al copilului (ianua-
rie-iunie 2014)

6282 de cazuri de abuzuri 
au fost înregistrate în 2014

Din numărul total după forme de vi-
olență: violență fizică – 3034 de cazuri; 
violență psihologică – 1668 de cazuri; 
abuzuri sexuale – 31 de cazuri; negli-
jare – 1175 de cazuri; exploatare prin 
muncă – 153 de cazuri; trafic de per-
soane – 2 cazuri. După sursa sesizării: 
cadre didactice – 2666; alți colaboratori 
– 704; părinți – 822; copii – 2090.

Mama sa consuma alcool 
şi nu avea grijă de ei

Gheorghiţă mai are un frate şi o soră, 
vocile cărora le-a auzit abia la nouă ani. Cei 
trei copii, care sunt de la taţi diferiţi, au mai 
avut un frate care a decedat la câteva luni 

A început să vorbească la nouă ani
Autor: cAroliNA chirilescu

JurNAl de chişiNău, 16 februArie 2015

http://www.jc.md/a-inceput-sa-vorbeasca-la-noua-ani/
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de la naştere, din cauza că mama lor nu 
avea grijă de el. Copiii nu vor să vorbească 
despre mama lor nici despre viaţa pe care 
au avut-o alături de ea. Nu au fost bătuţi, 
însă au fost neglijaţi, lăsaţi mereu singuri 
acasă fără nicio supraveghere. Mama lor, 
o tânără de 31 de ani, consuma alcool şi 
era mereu plecată la distracţii. După dece-
sul ultimului său copil, a fost decăzută din 
drepturi, iar de atunci nu se interesează de 
soarta celorlalţi copii. Nu au avut niciodată 
un loc stabil de trai, locuind cu diverşi con-
cubini de ai mamei sale în diferite regiuni 
ale Republicii Moldova. De cele mai multe 
ori, copiii nu frecventau şcoala, iar acum le 
vine mai greu să recupereze şi să se inte-
greze în societate.

Gheorghiță este pasionat 
de prelucrarea lemnului

Cei trei fraţi se află acum în Centrul de 
plasament „Regina Pacis”, unde au un pat al 
lor, haine, jucării, trei mese pe zi, asisten-
ţă medicală de urgenţă, asistenţă socială 
şi juridică, consiliere psihopedagogică şi 
educaţie. „Ne străduim să le oferim atenţia 
necesară, să le fim prieteni, dar, din păca-
te, nu ies încă la contact, mai ales fata”, a 
menţionat asistenta socială. Copiii au par-
te de mai multe ateliere, unde îşi dezvoltă 
imaginaţia şi iscusinţa. Gheorghiţă este 
pasionat de prelucrarea lemnului, are deja 
câteva lucrări în lemn de care este mân-
dru. De asemenea, ne-a oferit în dar mie 
şi fotoreporterului nostru câte o floare 
roşie confecţionată din pânză. După com-
portamentul său, se vede că nu ştie să-şi 
exprime emoţiile, trăirile, dar zâmbeşte, iar 
zâmbetul său îi bucură pe cei din jur.

Copiii sunt apărați prin lege

La 14 iunie 2013, Parlamentul Republi-
cii Moldova a adoptat Legea nr. 140 privind 
protecţia specială a copiilor aflaţi în situaţie 
de risc şi a copiilor separaţi de părinţi. Legea 
respectivă stabileşte procedurile de identifi-
care, evaluare, asistenţă, referire, monitori-
zare şi evidenţă a copiilor aflaţi în situaţie de 
risc şi a copiilor separaţi de părinţi, precum 
şi autorităţile şi structurile responsabile de 
aplicarea procedurilor respective. Dacă aţi 
observat sau cunoaşteţi cazuri, forme de 
violenţă asupra copiilor, anunţaţi autorită-
ţile. În zonele rurale, anunţaţi primarul, iar 
în cele urbane, direcţiile educaţie, tineret şi 
sport din sectorul dvs., puteţi să ne scrieţi la 
chirilescucarolina@yahoo.com

Procuratura Generală a evaluat activi-
tatea procurorilor în domeniul promovă-
rii şi protecţiei drepturilor şi intereselor 
copiilor, exercitată în 2014. Astfel, în urma 
a 135 de investigaţii efectuate în domeniu, 
procurorii au înaintat 264 de sesizări şi 14 
recursuri în vederea înlăturării încălcărilor 
depistate, au pornit două cauze penale şi 
au expediat organelor administraţiei pu-
blice locale şi centrale 32 de informaţii. În 
interesele copiilor şi altor persoane social-
vulnerabile, procurorii au intentat şi remis 
spre examinare în instanţele de judecată 
390 de acţiuni civile în valoare de 6,7 mil. 
de lei. În decursul anului trecut procurorii 
au examinat 290 petiţii privind încălcarea 
drepturilor copilului, din care 66 au fost 
recunoscute fondate şi admise, fiind înain-
tate 55 acte de procuror.   



ToleranTa
nediscriminare

respecT Buletin informativ anti-discriminare  ediţia nr. 1 (13) 7

O femeie se judecă cu autorităţile 
locale din Sângera, municipiul 
Chişinău, care au refuzat să-i 
acorde un teren pentru construcţia 
casei. Tânăra a solicitat lotul după 
ce, în 2013, a născut un copil, 
invocând că are acest drept 
potrivit Codului Funciar, document 
în care se arată că familiile nou-
formate pot veni cu o astfel de 
cerere. Consilierii din Sângera, care 
în ultimii ani au oferit circa 150 de 
terenuri, n-au dat curs solicitării, 
invocând că mama şi copilul ei 
nu sunt o familie nou-formată. 
Cazul a ajuns în vizorul membrilor 
Consiliului pentru prevenirea şi 
eliminarea discriminării şi asigurării 
egalităţii, care au constatat că 
aleşii au discriminat femeia şi le-
au recomandat să-şi revizuiască 
propria decizie, prin care i-au fost 
încălcate drepturile. Consilierii 
şi-au revăzut hotărârea şi… au 
menţinut-o. Acum fiecare riscă o 
amendă de până la 3.000 de lei.

Acum doi ani, Ana, de 24 de ani (nume 
schimbat – n.r.), a adus pe lume un băieţel. 
Fiind singură, cu un copil de doar câteva 
luni în braţe, femeia a apelat la autorităţile 
din Sângera, acolo unde locuia, ca să-i ofere 
un lot pentru construcţia unei case. Tânăra 
a făcut trimitere la articolul 11 din Codul 
Funciar, care îi asigură acest drept. În iunie 
2013, aleşii locali i-au respins solicitarea, 
precizând că ea şi copilul său nu sunt o fa-
milie nou-formată.

„Ca mamă solitară, am vrut să-mi fac o 
bază pentru mine şi copilul meu. Am sperat 
că pot miza pe ajutorul statului, dar n-a 
fost să fie. Legea nu e şi de partea mamelor 
singure. În loc să ne susţină, se pare că au-
torităţile vor să ne îngloade şi mai mult!”, 
ni s-a plâns Ana. Acum femeia şi micuţul 
său stau cu chirie în satul Dobrogea, lângă 
Sângera, plătind 1.000 de lei pe lună. Re-
cent, Ana s-a angajat la muncă într-o insti-
tuţie medicală.

Nu au recunoscut 
un drept prevăzut de lege

Între timp, în acest caz au intervenit 
juriştii Institutului de Justiţie Civilă. „Din 
motive abuzive şi neclare, autoritatea pu-
blică nu a recunoscut un drept prevăzut 
de lege. În răspunsurile primite de la Con-
siliul local nu se regăseşte niciun alt temei 
al refuzului decât faptul că Ana şi fiul ei 
minor n-ar avea dreptul la teren pentru 
că nu formează o familiei nou-formată”, a 
explicat avocatul Andrei Briceac.

Juristul a adresat mai multe solicitări 
primăriilor din R. Moldova, încercând să 
afle câte loturi de teren au fost acordate 
familiilor cu un singur părinte în ultimii 
cinci ani. „Am primit câteva răspunsuri, 
dintre care în unele s-a menţionat că n-a 
fost posibilă repartizarea loturilor pentru 
că în intravilanul oraşelor sau al satelor 
rezerva se epuizase. Totuşi, am primit un 
răspuns de la o primărie, fiind informaţi 
că, pe parcursul ultimilor cinci ani, familii 
nou-formate, compuse dintr-un părinte şi 
un copil, au beneficiat de 12 loturi pentru 
construcţia caselor. Constatăm că se aplică 
tratamente diferenţiate faţă de persoanele 
aflate în situaţie similară”, spune reprezen-
tantul Institutului de Justiţie Civilă.

Discriminată 
pentru că este mamă solitară

Peste un an după ce aleşii locali au luat 
decizia, cazul a ajuns în vizorul Consiliului 
pentru prevenirea şi eliminarea discrimi-
nării şi asigurarea egalităţii. Membrii in-
stituţiei au concluzionat că tânăra a fost 
discriminată pe criteriu de stare civilă în 
accesul la bunurile destinate publicului şi 
au recomandat consilierilor să abroge de-
cizia şi să repună femeia în drepturi. „Con-
siliul a statuat că noţiunea de „familie nou-
formată” nu limitează componenţa familiei, 
ci doar durata formării acesteia. Totodată, 
am reţinut că dreptul la un lot de pământ 
pentru construcţia unei case, atribuit în 
condiţiile legii, rezultă din protecţia soci-

O mamă discriminată 
pentru că e singură

Autor: ANAstAsiA NANi

ZiArul de GArdă, 26 februArie 2015

http://www.zdg.md/editia-print/social/o-mama-discriminata-pentru-ca-e-singura
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ală de care se bucură instituţia familiei şi 
nicidecum din protecţia asupra instituţiei 
căsătoriei, după cum este aplicat în mod 
restrictiv de către reclamat. Petiţionara şi 
copilul său constituie o familie monoparen-
tală, care în raport cu familiile biparentale 
este tratată diferit şi nejustificat, deşi este 
o familie nou-formată”, a explicat Andrei 
Brighidin, membru al Consiliului pentru 
prevenirea şi eliminarea discriminării şi 
asigurarea egalităţii.

În decembrie 2014, consilierii din Sânge-
ra au reexaminat hotărârea din iunie 2013 
şi au menţinut-o. „Decizia noastră nu a fost 
contestată în instanţă, prin urmare reco-
mandările urmau să fie puse în aplicare. 
Prin hotărârea din decembrie, Consiliul din 
Sângera nu face decât să continue discrimi-
narea”, a mai comentat Andrei Brighidin.

Primarul: „Ce are discriminarea 
cu neacumularea de voturi?”

La începutul acestui an, Consiliul pen-
tru prevenirea şi eliminarea discrimină-
rii şi asigurarea egalităţii a solicitat auto-
rităţilor să arate ce au mai întreprins în 
acest caz. „Chiar acum am pe masă aceste 
scrisori. Interpretarea Consiliului pentru 
prevenirea şi eliminarea discriminării şi 
asigurarea egalităţii a fost una eronată. Ce 
are discriminarea cu neacumularea de vo-
turi? Până la urmă, fiecare ales local votea-
ză cum vrea. Tânăra n-a acumulat voturile 
necesare, aşa că nu-i putem oferi un teren. 
Pentru o decizie în favoarea ei e nevoie de 
12 voturi din 23”, a precizat Valeriu Poiată, 
primarul oraşului Sângera. Edilul se laudă 
că în ultimii patru-cinci ani autorităţile de 
aici au acordat circa 150 de loturi familiilor 
nou-formate. „Din câte îmi amintesc, toate 
cu ambii părinţi. Este un rezultat mult prea 
bun în comparaţie cu oricare altă localitate 
şi n-ar trebui să inducem în eroare socie-
tatea. Dacă vrea doamna să meargă mai 
departe, nu are decât”, a fost o altă replică 
de-a primarului.

Pentru că nu au ţinut cont de recoman-
dări, fiecare consilier din Sângera care a 
votat împotrivă la şedinţa din decembrie 

riscă acum să fie sancţionat cu o amendă 
de până la 3.000 de lei. „La sediul Consi-
liului au fost citaţi în calitate de contrave-
nienţi toţi aleşii locali care au participat la 
şedinţa din decembrie şi au fost încheiate 
procese-verbale cu privire la contravenţie. 
Acestea au fost remise pentru examinare 
instanţei de judecată. Consiliul a constatat 
că aleşii locali în cauză s-au eschivat de la 
executarea recomandărilor, deşi au avut 
posibilitatea legală şi reală de a le imple-
menta”, a adăugat Andrei Brighidin.

Gata de CtEDO

Între timp, Ana a contestat în instan-
ţa de judecată hotărârea consilierilor şi a 
pierdut procesul. „Imediat am contestat 
decizia. Aşteptăm să obţinem hotărârea 
motivată şi să fim citaţi la Curtea de Apel. 
Suntem gata să utilizăm toate căile de atac 
disponibile. Eventual, suntem gata să ne 
adresăm şi la CtEDO. Anticipând această 
probabilitate, din start am pregătit mate-
rialele şi am adus argumente, reieşind din 
practica Curţii de la Strasbourg”, a spus 
avocatul Andrei Briceac.

Diana Gurschi, şefa Direcţiei Asistenţă 
Juridică a Primăriei Chişinău, susţine că 
primăriile din suburbii, dar şi cele din ţară 
au propriile regulamente prin care oferă 
familiilor nou-formate loturi pentru con-
strucţia caselor. Potrivit juristei, autori-
tăţile din oraşul Chişinău de mult nu mai 
satisfac astfel de solicitări. „Îmi amintesc 
că până în 2011 am avut vreo şapte litigii şi 
am pierdut cinci. Acum nu mai avem astfel 
de dosare. De fapt, în 2012, consilierii au 
emis o decizie precum că rezerva de loturi 
pentru construcţii a fost epuizată”, a preci-
zat Diana Gurschi.˝

Potrivit Codului Funciar, familiilor 
nou-formate le pot fi oferite sectoare de 
teren din rezerva intravilanului, până la 
epuizare. În oraşe – de la 0,04 până la 
0,07 hectare, în localităţile rurale – până 
la 0,12 hectare. „Dimensiunile concrete 
ale sectoarelor de teren se stabilesc de 
către autorităţile administraţiei publice 
locale”, se mai arată în cod. 
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„Mă mai ajută lucrătorul social, 
altfel nu ştiu cum m-aş fi 
descurcat. Sunt o femeie singură, 
iar uneori, din cauza problemelor 
de sănătate, nici puteri nu am 
ca să ies din casă”, mărturisea 
mătuşa Zinaida de 85 de ani din 
oraşul Ungheni. 

Femeia nu are pe nimeni pe lumea asta. 
Iată că de câţiva ani, de când i s-au înteţit 
problemele de sănătate şi mai că nu poate 
ieşi din casă, ajutorul cel mai mare îl are de 
la lucrătorul social, care o vizitează de câte-
va ori pe săptămână, îi mai cumpără unele 
medicamente sau produse alimentare, o 
mai ajută la curăţenie sau îi ridică pensia. 
Se întâmplă să mai stea cu ea uneori de 
vorbă despre preţuri, viaţă, tinereţe.

Mai mult de 20 de ani, în Republica Mol-
dova se implementează unul din serviciile 
mai solicitate – îngrijirea socială la domi-
ciliu. În raionul Ungheni, în această sferă 
sunt angajaţi 85 de lucrători sociali, fieca-
re din ei deservește câte 10-12 persoane 
aflate la nevoie, adică, în total circa 900 de 
invalizi, bătrâni solitari. „Desigur, numărul 
celor care necesită ajutor sau sunt în si-
tuaţie dificilă este mult mai mare”, spune 
Svetlana Nemţanu, şefa Serviciului îngri-
jire la domiciliu din cadrul Direcţiei Asis-
tenţă Socială şi Protecţie a Familiei. Dânsa 
menţionează că lucrătorul social este acea 
persoană în care beneficiarii au încredere 
şi care le oferă ajutorul necesar, le aduce o 
căldare cu apă sau chiar le dă o mână de 
ajutor în treburile casnice. 

Recent, s-au făcut anumite reformări 
în regulamentul de funcţionare a servi-
ciului de îngrijire socială la domiciliu şi a 
standardelor minime de calitate. Potrivit 
Svetlanei Nemţanu, acum fiecare lucrător  
social va deţine un registru în care va nota 
toate acţiunile ce le prestează beneficiaru-
lui. Totodată vor fi întocmite contracte cu 
fiecare beneficiar în parte. La Condrăteşti, 
de exemplu, asistentul social Ion Bodrug a 
spus că registrul respectiv este o idee bună: 
„Cei care beneficiază de serviciile sociale 
vor trebui să semneze în dreptul rubricii 
care conţine informaţia despre activitatea 
pe care a făcut-o lucrătorul social. Cred că 
ţinerea evidenţei întotdeauna e bineveni-
tă”. În primăria respectivă sunt angajaţi 
trei lucrători sociali, doi – în Condrăteşti şi 
unul – în Curtoaia. „Oamenii spun că sunt 
mulţumiţi de prestația lucrătorului nostru. 
Acesta le ajută să strângă roada, să facă cu-
răţenie în locuinţă, ba chiar şi să prăşeas-
că sau să săpe în grădina beneficiarului”, 
spune Ion Bodrug. Chiar dacă salariul nu 
este deloc motivant, între 1500 și 2000 de 
lei, dânsul afirmă că lucrătorii sociali îşi 
îndeplinesc conştiincios misiunea. Deşi 
beneficiari sunt persoanele vârstnice, cu 
dizabilitităţi, lipsite de suport din partea 
copiilor sau a celor apropiaţi, printre aces-
tea s-au mai strecurat şi unele persoane 
care au copii plecaţi peste hotare.

În acest sens, Svetlana Nemţanu explică 
că orice caz este discutat în cadrul şedin-
ţelor echipei multidisciplinare, iar cei care 
se bucură de ajutorul oferit de lucrătorul 
social sunt acei bătrâni, copiii cărora nu le 
oferă niciun ajutor. Totodată, pe viitor se 
planifică  să fie prestate servicii sociale cu 
plată anume acelor persoane care nu fac 
parte din categoria grupului-ţintă. Cert 
e că deocamdată Guvernul nu a adoptat 
vreo hotărâre în acest sens. Chiar dacă şi 
se va lua decizia, Ion Bodrug consideră că 
o bună parte dintre potenţialii beneficiari 
nu îşi vor permite să achite costul  servici-
ilor sociale, din cauza veniturilor mici pe 
care le au.  

Când nu ai pe nimeni în lume
Autor: oxANA diAcoNu

ZiArul uNGhiul, 6 mArtie 2015

http://unghiul.info/cand-nu-ai-pe-nimeni-in-lume/
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У ворот бельцкого 
психоневрологического 
интерната (известного как Дом 
ветеранов) 13 февраля прошла 
акция протеста, на которую была 
приглашена пресса.  

«Собрались заявить 
о нарушении прав» 

Несколько человек с плакатами 
«Свободу для всех и для каждого», 
«Нет концлагерю в Бельцах», «Noi avem 
drepturi» собрались у входа на терри-
торию учреждения и выкрикивали ло-
зунги: «Nu izolaţi, integraţi!» Основные 
обвинения митингующих звучали в 
адрес нового директора, которая зани-
мает эту должность около 9 месяцев. 

«Мы собрались для того, чтобы зая-
вить о нарушении прав лиц с ограниченны-
ми возможностями, которые находятся 
в этом учреждении. У этих людей есть 
такие же права, как и у нас. Они имеют 
право на свободу собраний, на то, чтобы 
к ним приходили посетители, чтобы они 
могли свободно выходить за ворота. Их 
права закреплены в Конституции и не 
должны ущемляться работниками дан-
ного учреждения. Мы пришли поддержать 
тех, кто живёт в этом учреждении, и 
потребовать, чтобы отношение к ним 
было соответствующим законодатель-
ству»,— так объяснили причину акции 
протеста митингующие. 

«Ситуация печальная»

Организатор акции Александр Рай-
чук рассказал, что по его инициативе 
создаётся общественное объединение 
«Противодействие пыткам и дискрими-
нации инвалидов», в состав которого 
готовы войти пациенты учреждения. 

«Они провели учредительное собра-
ние, но для составления документов для 
регистрации нужны паспортные дан-
ные членов, а директор забрала у них па-
спорта под предлогом того, что я якобы 
могу на их имена набрать кредитов», 
— сказал он. 

«Нашлись горожане, которые пре-
доставили для учреждения бесплат-
но три компьютера. После того, как я 
установил первый компьютер, получил 
полный запрет на посещение учрежде-
ния. Я попросил подключить компью-
тер к Интернету, но эта просьба была 
проигнорирована. 

Ситуация в учреждении печальная. Я 
всё равно прорывался внутрь, прямо си-
лой, чтобы помочь людям отстаивать 
свои права. В учреждении сейчас новые 
правила: за нарушение режима (напри-
мер, покидание территории без разре-
шения) пациента переводят в закрытый 
корпус»,— отметил Александр Райчук. 
Организатор акции считает, что права 
проживающих в учреждении грубо на-
рушаются со стороны персонала. 

Поддержать митингующих вышли 
несколько пациентов психоневроло-
гического интерната, которым тоже 
дали держать плакаты. Фотографии 
с их участием мы по этическим при-
чинам не публикуем. Пациенты жало-
вались на то, что у них нет свободного 
передвижения за пределы учрежде-
ния, что они должны получать специ-
альный пропуск для того, чтобы выйти 
в город. Кроме того, они отметили, что 
по возвращении их сумки проверяет 
охрана на воротах. Пациенты считают, 
что это нарушает их права. 

Через некоторое время к воротам 
подошла группа подопечных, которая 
посчитала своим долгом выступить 
в защиту директора. Эти люди были 

Нарушение прав пациентов 
или манипулирование ими?

Autor: NAtAliA Petrusevici

CП, 8 martie 2015

Одна из пациенток показывает свою комнату. Фото: Елены Бел.

http://esp.md/2015/03/08/narushenie-prav-p
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не согласны с выдвинутыми проте-
стующими обвинениями, считая их 
необоснованными. 

«Удалось многое изменить 
в лучшую сторону» 

После акции мы обратились за ком-
ментарием к директору психоневроло-
гического интерната мун. Бельцы Ли-
лии Мельник.

 — Что Вы можете сказать по по-
воду акции у ворот учреждения? 

— Мне известен человек, который 
организовал эту акцию… 

Г-н Александр Райчук появился в на-
шем учреждении недавно. Не зная спец-
ифики, неоднократно нарушал спокой-
ствие, режим и правила нахождения, 
действующие в психоневрологическом 
интернате.

Aлександр подарил пациентам мо-
бильные телефоны, обучая их снимать 
и провоцировать различные ситуации 
между бенефициарами и персоналом. 
Каковы цели, которые он преследует, 
— неизвестно. Также данное лицо соби-
рает информацию, содержащую личные 
данные бенефициаров, не являясь при 
этом их законным представителем. 

Наше учреждение находится в ве-
дении Министерства труда, социаль-
ной защиты и семьи. Если данное лицо 
чем-то недовольно в работе учрежде-
ния, ему следовало бы обратиться в 
министерство. 

С момента моего назначения на 
должность руководителя психоневро-
логического интерната мун. Бельцы 
в учреждении многое изменилось в 
лучшую сторону. Но, как оказалось, та 
работа, которая была проделана за по-

следние 9 месяцев, для некоторых ни-
чего не значит… 

Коллектив у нас хороший, все при-
кладывают максимальные усилия для 
того, чтобы обстановка в этом государ-
ственном учреждении была приближе-
на к домашней. К большому сожалению, 
не у всех бенефициаров есть семьи… 
Им просто некуда идти. А мы как одна 
семья. 

— Какова ситуация с компьюте-
рами, которые он хочет привезти 
сюда? 

— Мы запланировали на 2015 год 
открытие компьютерного класса, в ко-
тором бенефициары смогли бы изучать 
те программы, которые им необходимы. 
Это уже запланировано. 

Я не против добрых дел и пожерт-
вований, но, повторюсь, мне не извест-
на цель всех тех поступков, которые 
совершило данное лицо. Провокации, 
прослушивание? 

Г-н Райчук сообщил, что находится 
на начальном этапе открытия обще-
ственной организации. Но опять, зачем 
ему информация с личными данными 
бенефициаров психоневрологического 
интерната? Часть бенефициаров при-
знаны законом недееспособными, они 
находятся под опекой законного пред-
ставителя. И потом… не надо забывать 
о Законе № 17 от 15.02.2007 «О защите 
персональных данных». 

Г-н Райчук говорит бенефициарам, 
что их личные данные необходимы, 
чтобы оказывать им гуманитарную по-
мощь, привозить им подарки, открыть 
счета… Зачем? Что он преследует? Лю-
бое лицо — физическое или юридиче-
ское, которое оказывает гуманитарную 
помощь, делает это по велению сердца, 
и у них нет необходимости получать от 
нас личные данные бенефициаров.

— Насколько свободно ваши бене-
фициары могут передвигаться по 
городу? 

— Бенефициары свободно могут вы-
ходить за пределы территории учреж-
дения на основании разовых пропусков 
с согласия врача-психиатра. Их регу-
лярно осматривает врач, а если обна-
руживаются изменения психического 
состояния, то такие пациенты не могут 
свободно покидать территорию. 

— Говорят, что их на входе 
обыскивают… 

— Одной из серьёзных проблем, с ко-Выставка работ, сделанных руками пациентов. Фото: Елены Бел.



ToleranTa
nediscriminare

respecT Buletin informativ anti-discriminare  ediţia nr. 1 (13) 12

торой мы боролись до сих пор, было упо-
требление, распространение и продажа 
спиртных напитков на территории ин-
терната. Сейчас это категорически запре-
щено! Если бенефициару назначено ле-
чение, прописанное врачом-психиатром, 
и среди препаратов могут быть, в том 
числе, и психотропные вещества, есте-
ственно, что одним из противопоказа-
ний является алкоголь. Разумеется, мы 
принимаем все усилия, чтобы предот-
вратить появление спиртных напитков 
на территории нашего учреждения. Про-
верки родственников, которые приходят 
навещать бенефициаров, также связаны 
с запретом на спиртное.

— Говорят, что родственников не 
пускают, им приходится по 20—30 
минут ждать у забора… 

— Родственники, друзья и знакомые 
бенефициаров могут получить доступ в 
учреждение ежедневно до 18.00 часов. 

* * * 
Госпожа Мельник провела для жур-

налистов небольшую экскурсию по 
учреждению. Нам показали тренажёр-
ный зал, медпункт, столовую, актовый 
зал, библиотеку, комнаты для различ-
ных занятий и жилые комнаты. Боль-
шинство комнат не отличаются от жи-
лья в приличном общежитии, но есть и 
напоминающие большую больничную 
палату.

«Пациентами просто 
манипулируют» 

Акция протеста проходила в пятни-
цу вечером, а уже в понедельник утром 
в редакцию обратились родные и знако-

мые бенефициаров, которые выступи-
ли в защиту директора Лилии Мельник. 
Также нам принесли письма пациентов, 
которые, как нам объяснили, в силу со-
стояния здоровья не смогли прийти 
сами. 

«Я живу в бельцком интернате с 2010 
года. Хочу, чтобы люди, интересующиеся 
судьбами проживающих здесь, знали, что 
с приходом директора Лилии Сергеевны 
Мельник жизнь в интернате заметно 
улучшилась. Стало лучше медицинское 
обслуживание, питание. <…>Я прошу вас 
объективно посмотреть на происходящее 
в интернате», — написал пациент Фёдор 
Чореску. 

Похожее письмо в поддержку дирек-
тора поступило также от бенефициара 
Юрия Руссу. 

Аделина Олейник, одна из пришед-
ших в редакцию женщин, мать пациента, 
который уже 10 лет проживает в интер-
нате, отметила:«Значительно улучшилось 
питание. Я иногда провожу там целый 
день и вижу, чем кормят пациентов. Фи-
нансирование на эти цели не изменилось, 
а еда стала намного лучше. Думаю, что 
прекратилось воровство продуктов. 
Раньше на воротах дежурил кто-то из 
пациентов, можно было выносить, что 
угодно, сейчас же работает квалифициро-
ванный охранник, и это даёт результаты. 
Во-вторых, в учреждении стало уютно. 
Кругом чистота, иногда мне даже кажет-
ся, что излишняя. Во дворе установили 
скамейки. Пациенты с проблемами двига-
тельного аппарата получили инвалидные 
коляски. И моему сыну дали. До этого я 
покупала коляску за свой счёт». 

К её словам присоединилась бывшая 
сотрудница пенсионерка Лидия Казак, 
которая приходит иногда навещать зна-
комых пациентов: «В коридорах появи-
лись стиральные машины-автоматы. 
Теперь пациенты могут сами пости-
рать свою одежду. Кроме того, откуда-
то появились тренажёры, на которых 
пациенты могут заниматься. В рацио-
не у больных теперь мандарины, яблоки, 
йогурты, сырки и т. д. И самое главное, 
Лилия Сергеевна разговаривает со все-
ми пациентами и находит для каждого 
нужные слова». 

Женщины считают, что у директо-
ра появились враги из-за того, что она 
пытается навести порядок: «Порядок 
и контроль не каждый любит. Конечно, 
все в нашем обществе имеют права, но 
не стоит забывать и про обязанности. 
Пациентами, которые вышли на митинг, 
просто манипулируют».Палата на 10 человек. Фото: Елены Бел.
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«Нарушения были 
с обеих сторон» 

Сложившуюся ситуацию для «СП» 
прокомментировал адвокат пациен-
тов психоневрологических интернатов 
Пётр Москалюк. 

«Основная причина конфликта в 
том, что появилась идея создать обще-
ственную организацию, членами которой 
должны стать бенефициары интерна-
та. Но администрация не разрешает 
им брать удостоверения личности или 
какие-либо другие документы, которые 
необходимы для регистрации организа-
ции в Министерстве юстиции. Я думаю, 
что будет найден компромисс, бенефици-
арам сделают копии удостоверений лич-
ности. Они имеют право распоряжать-
ся своими персональными данными, и 
это право должно быть им обеспечено 
(Если, конечно, нет оснований считать, 
что этой информацией воспользуются в 
преступных целях). Бенефициары имеют 
право создать свою общественную орга-
низацию, а моя работа состоит в том, 
чтобы обеспечить им это право». 

Пётр Москалюк отметил, что пси-
хоневрологический интернат — это 
учреждение открытого типа: «Сей-
час пациент, чтобы выйти за пределы 
учреждения, должен получить у врача 
пропуск. Есть пропуска постоянные (то 
есть эти пациенты имеют свободное 
передвижение), а есть только на один 
раз. Я считаю, что людей с постоянны-
ми пропусками должно быть намного 
больше. Ведь у части бенефициаров во-

обще нет психических проблем, есть 
только социальные — негде жить, не 
могут найти работу, самостоятельно 
прокормиться и т. д.». 

Осмотр сумок на входе в учрежде-
ние, по мнению адвоката, — это нару-
шение права на личную неприкосно-
венность: «Администрация столкнулась 
с большой проблемой — в учреждение 
проносят алкоголь и продают его на 
территории. В связи с этим у некото-
рых пациентов проверяют сумки. Но 
должны быть найдены другие способы 
решения этой проблемы. Нужно бороть-
ся с употреблением алкоголя путём про-
свещения и т. д., а не прибегать к таким 
методам, которые на деле являются 
неэффективными, так как алкоголь всё 
равно попадает на территорию, напри-
мер, через забор». 

Адвокат отметил, что проблемы, на 
которые жаловались пациенты, не новы, 
а повторяются из года в год. «Меня бес-
покоит то, что сейчас весь негатив на-
правлен против директора. Получилось 
так, как будто пришла новый директор 
и создала все эти проблемы. Если смо-
треть в целом, в интернате всегда было 
не сладко», — сказал он. 

«Я разговаривал и с г-ном Райчуком, 
и с администрацией учреждения. Нару-
шения были с обеих сторон. Есть жало-
ба со стороны г-на Райчука на админи-
страцию и охрану учреждения, и есть 
жалоба со стороны администрации 
на этого посетителя. Расследованием 
этой ситуации уже будет заниматься 
полиция».  
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Se ştie că există numeroase 
meserii, unde tot greul e lăsat 
pe seama femeilor. E vorba de 
grădinițe, de şcoli, de biblioteci. 
Puțini, foarte puțini bărbați au 
curajul să vină să muncească în 
aceste domenii.

Ne-am axat, de data aceasta, pe bibli-
oteci. Știți câți bărbați lucrează în bibli-
otecile din raioanele Călărași, Nisporeni, 
Ungheni? 0,1%! Să nu mai fie, pentru sexul 
puternic, atractive oare cărțile?

Directoarele de biblioteci publice ra-
ionale consideră că de vină sunt salariile 
foarte mici.

Să vedem care este situația în fiecare 
raion aparte.

CĂLĂRAȘI
În raionul Călărași funcționează 41 de 

biblioteci. În marea majoritate lucrează 
doar femei. Iată că de trei luni, a apărut și 
un bărbat – la Biblioteca publică raiona-
lă „Grigore Vieru” din Călărași. Este vor-
ba de Vasile Orlovschi, dar și el lucrează 
aici prin cumul, în funcție de metodist 
informatician.

Potrivit Galinei Agafița, directoarea bi-
bliotecii, au mai lucrat bărbați în biblio-
teci până prin anii 70 ai secolului trecut, 
dar majoritatea dintre ei – în calitate de 
directori. De atunci, au luat frâiele în mâi-
nile lor femeile. De ce nu vin bărbații să 
lucreze în biblioteci? Galina Agafița vede 
două motive. În primul rând, salariul nu 
este deloc atractiv. În al doilea rând, la noi 
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Știți câți bărbați lucrează 
în bibliotecile din regiune?  0,1%

Autor: NAtAliA JuNGhietu 

expresul, 10 mArtie 2015

http://www.expresul.com/wp-content/uploads/2015/03/bibliotecar-e1425972492510.jpg
http://www.expresul.com/2015/03/10/stiti-citi-barbati-lucreaza-in-bibliotecile-din-regiune-01/
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s-a încetățenit părerea că profesia de bibli-
otecar este exclusiv pentru femei.

Apropo, chiar în această săptămână, la 
biblioteca publică raională din Călărași s-a 
eliberat un loc de muncă.

Directoarea bibliotecii s-a arătat nu doar 
dispusă, dar și interesată să fie angajat un 
bărbat.  Dar există și anumite cerințe, prin-
tre care: cunoașterea limbii franceze, pentru 
că este vorba de un post vacant la Mediateca 
„Simone Cottin” din cadrul bibliotecii. Toto-
dată, trebuie să aibă aptitudini de comuni-
care și organizare a activităților culturale.

NISPORENI

Puțini, dar buni! De fapt, unul, dar bun. 
Astfel s-ar putea spune despre prezența 
bărbaților în bibliotecile nisporenene. Deja 
de șase ani, la biblioteca din Bălăurești lu-
crează Gheorghe Isachi, pentru care șefa 
bibliotecii publice raionale din Nisporeni, 
Elizaveta Tîmbur, are doar cuvinte de lau-
dă. „Este foarte activ”, accentuează dânsa. 
În celelalte 33 de biblioteci lucrează doar 
femei. „Pentru că ele sunt mai aproape de 
educație, de carte, de copii, sunt mai gingașe 
și știu cum să organizeze diferite activități”, 
explică Elizaveta Tîmbur. Ele acceptă să lu-
creze chiar și pentru un salariu mai mic. „Nu 
cred că 1122 de lei i-ar ajunge unui bărbat 
ca să-și întrețină familia”, face o remarcă 
dânsa.

Chiar dacă salariile sunt mici, toate pos-
turile din biblioteci sunt ocupate. La ora ac-
tuală, potrivit directoarei, nu există nici un 
loc vacant.

Elizaveta Tîmbur s-a declarat mândră de 
bibliotecarele din raion. „Sunt active, mă-
rinimoase, săritoare la nevoie. Suntem ca 
într-o familie, ne cunoaștem una pe alta, ne 
cunoaștem caracterele și cunoaștem proble-
mele care ne apasă.

Totodată, sunt profesioniste”, a spus 
dânsa.

UNGHENI

Nici un bărbat în bibliotecile din raio-
nul Ungheni! Iar biblioteci sunt multe – 56 
la număr. „Cu ceva timp în urmă, am avut 
și bărbați bibliotecari, chiar foarte activi”, 
ne-a spus Nadejda Mihai, directoarea bibli-
otecii publice raionale „Dimitrie Cantemir” 
din Ungheni. Au condus biblioteca raio-
nală, ani la rândul, mai mulți bărbați. Au 
lucrat bărbați și în multe biblioteci sătești. 
De la un timp, însă, acest domeniu a fost 
„acaparat” în totalitate de femei. Iar moti-
vul, potrivit Nadejdei Mihai, ar fi salariile 
mici. „Un bărbat trebuie să-și întrețină fa-
milia, iar cu salariile care le au biblioteca-
rii nu cred că s-ar descurca”, menționează 
aceasta. Totodată, dânsa a accentuat că nu 
contează dacă o bibliotecă este condusă 
de un bărbat sau de o femeie. Ceea ce con-
tează cel mai mult este dragostea față de 
carte și responsabilitatea.

În prezent, Ungheniul are nevoie de 
bibliotecari. Dar, spune Nadejda Mihai, 
trebuie să aibă studii în domeniu. „Îi în-
curajăm și pe bărbați să ni se alăture, mai 
ales dacă sunt tineri specialiști”, a mai spus 
directoarea.  



ToleranTa
nediscriminare

respecT Buletin informativ anti-discriminare  ediţia nr. 1 (13) 16

Femeile care ajung după gratii 
spun că cel mai mult le macină 
dorul față de cei dragi. Ele au 
dreptul la câte o vizită pe lună şi 
aşteaptă cu sufletul la gură să-şi 
strângă în brațe copiii şi soții.  

Acestea susțin că așteptarea este foarte 
grea, însă doar aceasta le ajută să găsească 
puteri ca să-și poată ispăși pedeapsa până 
la capăt.

La Penitenciarul nr. 7 de la Rusca sunt 
deținute doar femei. Multe dintre ele au 
acasă copii, de aceea săptămâna trecută, 
conducerea închisorii le-a organizat o în-
tâlnire cu odraslele lor. La poartă, dis-de-
dimineață, s-au parcat câteva microbuze, 
autobuze și mașini. Copiii au venit însoțiți 
de rude. 

„Nu m-am gândit niciodată 
s-o lepăd”

Vizitatorii au sosit cu genţile încărcate 
cu mâncare. Cantina penitenciarului era 

neîncăpătoare şi peste tot se simţea mi-
ros de bucate. La fiecare masă era câte o 
familie.

Prin mulţime i-am identificat pe soţii 
Stanislav şi Svetlana. Bărbatul a venit îm-
preună cu feciorul cel mai mic să-şi viziteze 
nevasta pe care nu o văzuse de câteva luni. 
„Suntem tocmai de la sud, dar venim aici 
de fiecare dată când se permite. Acasă mai 
avem un băiat mai mare, care azi-mâine 
trebuie să se ducă la armată. Eu singur am 
grijă de ei şi îi educ. Fără soţie este foarte 
greu”, mărturiseşte Stanislav.

În acelaşi timp, Svetlana nu se putea 
despărţi de fecior, îl cuprindea şi îl săruta. 
„Întâlnirile cu ei îmi dau puteri să lupt mai 
departe. Aştepţi luni de zile să vină, iar după 
ce pleacă îmi rămâne un gol în suflet. Vreau 
să stau lângă copiii mei, să-i mângâi pe cap, 
să-i alint şi să le dau sfaturi atunci când au 
nevoie”, a menţionat deţinuta, care a ajuns 
după gratii pentru că a săvârşit un omor.

Statisticile arată că, după ce ajung în spa-
tele sârmei ghimpate, multe femei care au 
fost căsătorite sunt părăsite de soţ. Această 

Reportaj din puşcărie:
Instinctul matern nu dispare nici după gratii

Autor: doriN GAlbeN

ZiArul timpul, 10 mArtie 2015

http://www.timpul.md/articol/instinctul-matern-nu-dispare-nici-dupa-gratii-71136.html
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situaţie nu este caracteristică şi pentru acest 
cuplu. „Nu m-am gândit niciodată s-o lepăd. 
Cei care fac acest lucru nu sunt bărbaţi, dar 
sunt nişte cârpe. Fiecare dintre noi greşeşte, 
iar asta nu înseamnă că toţi trebuie să ne 
întoarcă spatele”, subliniază Stanislav, care 
imediat şi-a cuprins nevasta şi a sărutat-o pe 
obraz. Fericit părea şi băiatul. El a mărturisit 
că aşteaptă cu nerăbdare zilele când poate 
să-şi viziteze mama. 

Educă singur trei copii

În curtea închisorii am asistat la o altă 
reuniune de familie. Alexei a venit tocmai 
din regiunea transnistreană ca să-şi viziteze 
concubina, Tatiana Melica. Ei au împreună 
un copil, însă femeia mai are încă doi din 
prima căsnicie. Cât timp ea este după gratii, 
de cei trei are grijă Alexei. Imediat cum şi-
au văzut mama, copiii au înconjurat-o şi au 
cuprins-o. Ea a izbucnit în lacrimi. Bărba-
tul susţine că cei mici îşi iubesc foarte mult 
mama şi mereu întreabă de ea.

„Venim la întrevederi cu mare bucurie, dar 
păcat că nu putem petrece mai mult timp îm-
preună”, se arată dezamăgit Alexei. La rândul 
ei, Tatiana spune că a solicitat, prin intermediul 
mai multor instanţe, să-i fie micşorat terme-
nul de detenţie, dar deocamdată fără succes. 
„Cât stau aici, număr zilele când vor veni co-
piii, pentru că dorul de ei este o pedeapsă mai 
mare decât îngrădirea libertăţii”, mărturiseşte 
deţinuta, ţinându-şi odraslele de mână.

Tatiana a ajuns la puşcărie pentru trafic 
de fiinţe umane. Pentru această infracţiune, 
ea a primit şapte ani şi jumătate de detenţie, 
iar până acum a reuşit deja să ispăşească 
doi ani şi jumătate.

„După întâlnirile noastre, 
băiatul suferă”

Din păcate, nu la toate femeile a venit 
cineva în vizită. Multe dintre ele au stat pri-
ma jumătate a zilei cu ochii spre poartă, dar 
aşa şi n-a mai intrat nimeni. Printre acestea 
am întâlnit-o şi pe Natalia. Femeia lucrează 
la fabrica de tricotaj din cadrul închisorii. 
Timp de trei ani ea a stat la Penitenciarul 
„Pruncul” împreună cu copilul său, Vasilică, 
pe care l-a născut acolo. Copilul nu mai avea 
voie să stea cu mama în puşcărie şi a ajuns 
în grija rudelor.

„La mine astăzi nu a venit nimeni pentru 
că după întâlnirile noastre baiatul suferă 
mult. Se trezeşte noaptea, plânge şi spune 
că vrea la mama. Pe 20 martie am întreve-
dere de lungă durată şi atunci vom petrece 
mai mult timp împreună”, subliniază femeia 
cu o voce tremurândă.

Deținuta Svetlana alături de soț și copii

Tatiana Melica (centru) împreună cu concubinul său Alexei, 
cele trei fiice și o colegă din penitenciar

Natalia lucrează la fabrica de tricotaj din închisoare
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Tatăl copilului tot este condamnat, 
iar atunci când au făcut cunoştinţă cu el, 
Natalia era la libertate. „Acum şi soţul a 
vorbit cu administraţia penitenciarului 
unde este deţinut, ca să-i permită să aibă 
o întâlnire de lungă durată cu Vasilică. 
Încercăm să comunicăm cu el prin toate 
metodele posibile ca să ştie că-l iubim”, 
mărturiseşte emoţionată deţinuta.

Natalia a fost condamnată la şapte ani 
şi patru luni de puşcărie şi mai are de 
ispăşit încă trei ani şi jumătate. Femeia nu 
a dorit să comunice pentru ce infracţiune 
a fost închisă. 

„Nu ştiu de ce nu a venit nimeni”

O altă femeie pe care nu a vizitat-o ni-
meni, mai bine de un an, este Aliona. Feme-
ia spune că trebuia să vină sora și cei trei 
copii ai săi, doi feciori și o fiică. Cu ochii 
în lacrimi, deținuta a povestit că viața în 
penitenciar este foarte grea, iar atunci când 
nimeni nu te vizitează, durerea este de câ-
teva ori mai mare.

„Nu știu de ce nu a venit nimeni. Am 
scris cererile de care era nevoie. Probabil 
a apărut ceva neprevăzut”, cu acest gând se 
liniștește Aliona.

Săptămâna trecută, circa 40 de copii 
și-au vizitat mamele care sunt deținute la 
Rusca.

În prezent, în Penitenciarul de la Rusca, 
îşi ispăşesc pedeapsa aproape 300 de femei. 
Termenul maxim de privaţiune de libertate 
pentru acestea este de 25 de ani. 

Aliona (dreapta) alături de rudele unei colege
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Pentru a le omagia şi a le 
aduce o rază de soare, o mică 
bucurie mamelor care au copii 
cu dizabilităţi din raion, Serviciul 
Social „Echipa Mobilă” a Direcţiei 
Asistenţă Socială şi Protecţia 
Familiei, a organizat, la 10 martie, 
în incinta Centrului de Creaţie 
şi Agrement pentru copii din 
Sângerei un spectacol distractiv. 
Sufletul acestei manifestări 
artistice, şefa Serviciului Nelea 
SECRIERU, a menţionat că şi-a 
dorit ca acest spectacol să fie un 
cadou pentru aceşti copii şi pentru 
mamele lor, să uite pentru o zi de 
tristeţile care îi copleşesc şi să intre 
cu optimism în noua primăvară. 

Pentru a le descreţi frunţile, prin inter-
mediul Agenţiei „Căpşoonel” din Chişinău 
au fost invitaţi un cuplu de clovni, cei care 
au adus buna dispoziţie în sala în care a 
avut loc spectacolul. Atmosfera a fost una 
incendiară, iar zâmbetele au înflorit pe chi-
purile celor prezenţi. Cei doi artişti au in-
terpretat scenete comice, au spus bancuri, 

le-au invitat pe mame la dans şi le-au pus 
să se vopsească una pe cealaltă pe feţe, au 
facut baloane de săpun spre deliciul picilor, 
au umflat baloane şi le-au împărţit celor 
din sală. Fiecare copil a oferit mamei sale 
câte o felicitare scrisă şi pictată de mânuţe-
le lor, organizatorii au oferit tuturor feme-
ilor prezente flori, iar Agenţia „Căpşoonel” 
a fost recompensată cu o Diplomă de merit 
pentru cooperare, sensibilitate, atitudine 
pozitivă şi creativitate. 

Rodica TOMAC din Sângereii Noi, una 
dintre mamele prezente, şi-a exprimat re-
cunoştinţa faţă de Echipa Mobilă, al cărei 
ajutor i-a fost de un real folos: „Mulţumesc 
din suflet acestei echipe care ne ajută cu 
masaj, medicamente, servicii terapeutice, 
cadouri, o vorbă bună, un sfat util”, a decla-
rat emoţionată femeia.

O altă mamă, Viorica GÂNCU din Gri-
goreşti a mulţumit pentru efortul depus 
în ajutorarea copiilor cu dizabilităţi şi a 
părinţilor lor. Era profund emoţionată de 
sufletul şi abnegaţia depuse de către anga-
jatele serviciului, de grija şi compasiunea 

Au uitat pentru o zi de grijile cotidiene
Autor: eleNA cucoş

ecoul Nostru, 13 mArtie 2015
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cu care îi înconjoară pe micii pacienţi. 
„Fetele acestea inimoase îi îngrijesc pe 
micuţii noştri ca şi cum ar fi proprii 
lor copii’’.

Ana Maria MAHU de 17 ani, una 
dintre cei asistaţi de Echipa Mobilă, 
a exprimat cuvinte de recunoştinţă şi 
închinăciuni pentru frumosul specta-
col care le-a fost prezentat de către ar-
tiştii de la Chişinău: „M-am simţit mi-
nunat, a fost ca un vis superb şi n-am 

să uit niciodată această zi cu adevărat 
distractivă”.

Organizatorii acestui eveniment 
au vrut ca măcar pentru o zi micii 
pacienţi şi mamele acestora să se 
simtă şi ei fericiţi, sa se bucure de 
venirea primăverii, iar mamelor să 
le aducă un omagiu de Ziua Femeii, 
gest pe care îl merită cu prisosinţă, 
deoarece viaţa le-a dat o încercare 
în plus. 


